
PROTOKÓŁ Nr LIV/2023 
z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 26 stycznia 2023 r. 

 
Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem 

znajdują się w linku https://samorzad.gov.pl/web/gmina-skape/sesja-liv-z-dnia-26012023-r 
i stanowią załączniki do protokołu. 

Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz otworzył LIV Sesję Rady Gminy Skąpe 
o godz. 8.00. Przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Wocha, Sekretarz Gminy i członka Zarządu 
Powiatu Świebodzińskiego Alicję Hoppen-Anyszko, Skarbnika Gminy Brygidę Sewohl, 
Inspektora Urzędu Annę Cieplicką, zaproszonych gości Aleksandrę Stankiewicz uczennicę 
klasy ósmej szkoły podstawowej w Ołoboku, która otrzymała nagrodę w konkursie, rodziców 
Aleksandry, nauczycielkę j. polskiego Marzenę Chojnowską oraz wszystkich radnych 
uczestniczących w sesji. Na stan 15 radnych w sesji uczestniczyło 14 (nieobecni: Wiesław 
Zawiślak, lista obecności w załączeniu). Następnie oddał głos inspektor Annie Cieplickiej.
 Anna Cieplicka poinformowała, że mamy dzisiaj przyjemność gościć Aleksandrę 
Stankiewicz, która zajęła trzecie miejsce w ogólnopolskim konkursie krasomówczym, który 
odbył się w Legnicy 19 listopada 2022 r. Ola najpierw przeszła przez etap wojewódzki w 
Gorzowie Wlkp. i tekstem "Sarmackie portrety trumienne" przeszła do etapu ogólnopolskiego. 
Na etapie ogólnopolskim powiedziała tekst siedmio-minutowy "Akademia złodziei w 
Pszczewie" czym wywalczyła sobie trzecie miejsce w Polsce.  

Wójt Zbigniew Woch powitał wszystkich i stwierdził, że nigdy nie czuł się tak niepewnie 
jak dzisiaj. Zadaniem Wójta przy okazji takiego spotkania jest wypowiadać się ładnie i mówić 
mądrze i ciekawie. Czyli w zasadzie tak jak Aleksandra na pewno umie fantastycznie.  To, że 
zdobyła trzecie miejsce w Polsce to pewnie jest splot dwóch talentów: pięknego mówienia i 
ciekawego opowiadania. W tym obszarze Aleksandra jest niedościgłym dla większości 
punktem odniesienia, ale też wyzwaniem dla nas wszystkich, za co Wójt jej serdecznie 
podziękował, życząc jednocześnie wszystkiego najlepszego w życiu. Aleksandra jest 
stypendystką naszą od wielu lat, co oznacza, że się fantastycznie uczy. Te talenty i wiele 
innych, jakie niewątpliwie posiada dają możliwość osiągnięcia w życiu wszystkiego, o czym 
marzy i bycia tym, kim chce. Podziękował też rodzicom Aleksandry, Pani Marzenie – 
nauczycielce i siostrze, bo niewątpliwie to kim jesteśmy w dużej mierze zależy od tego, kto 
jest wokół nas. Dzisiejsza sytuacja upewnia nas, że będzie dobrze w Polsce, że mamy zdolną 
młodzież, mądrą z pasjami. W związku z tym możemy być spokojni o przyszłość Polski, 
o przyszłość świata. Dodał, że Ola też aktywnie działa w naszym młodzieżowym samorządzie. 
W związku z tym posiada nie tylko umiejętności osobiste, ale także ma potrzebę dzielenia się 
tymi wszystkimi pasjami, umiejętnościami z innymi. Dla rodziców to powód do dumy i wielki, 
wielki sukces, ale też i wyzwanie. Ale ta sytuacja pokazuje, że rodzice Aleksandry odnajdują 
się w tym wybitnie. Na zakończenie Wójt podkreślił rolę szkoły i zapewne kluczową rolę 
nauczyciela języka polskiego. To wszystko pokazuje, że to się spina, że to się trzyma, że to 
ze sobą współpracuje, że to wzajemnie się uzupełnia i napędza. Czyli wszystkie elementy 
tego wszystkiego, co jest wokół Oli idealnie się wpisują w to, żeby Ola mogła się rozwijać, iść 
do przodu i z uśmiechem patrzeć na swoją przyszłość. Na tę okoliczność wręczył Oli dyplom, 
upominek a rodzicom i nauczycielce wręczył kwiaty. 

Po gratulacjach i pożegnaniu gości Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz odczytał 
porządek posiedzenia, do którego zaproponował wprowadzić trzy dodatkowe projekty uchwał 
w sprawie: 

- przyjęcia do realizacji zadania publicznego polegającego na przebudowie drogi 
powiatowej nr 1223F w zakresie budowy ścieżki turystycznej w m. Niesulice, 

- wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów najmu oraz na odstąpienie od 
przetargowego trybu zawarcia umów, 

- określenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu. 
Ponieważ więcej zmian nie zgłoszono Przewodniczący zarządził głosowanie nad zmianą 
porządku obrad. W wyniku głosowania porządek został zmieniony jednogłośnie (protokół 
z głosowania w załączeniu) i przedstawia się następująco: 
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1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) udzielenia pomocy finansowej na rzecz Województwa Lubuskiego, 
b) przystąpienia Gminy Skąpe do realizacji Programu „Korpus Wsparcia Seniorów” na 

2023 rok, 
c) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz 

Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2023-2025, 
d) o zmianie uchwały w sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego w 

zakresie dożywiania „Posiłek w szkole i w domu na lata 2019 – 2023”, 
e) podwyższenia kryterium dochodowego oraz określenia zasad zwrotu wydatków w 

zakresie dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci 
produktów żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem 
„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019 – 2023”, 

f) wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz 
ustalenia stawki tej opłaty na terenie Gminy Skąpe, 

g) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu pomieszczenia użytkowego w 
trybie bezprzetargowym na czas nieoznaczony, 

h) wyrażenia zgody na zawarcie umów najmu na pomieszczenie garażowe w trybie 
bezprzetargowym na czas nieokreślony, 

i) planu pracy Komisji Rewizyjnej,  
j) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2023 rok, 
k) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2023-2029, 
l) przyjęcia do realizacji zadania publicznego polegającego na przebudowie drogi 

powiatowej nr 1223F w zakresie budowy ścieżki turystycznej w m. Niesulice, 
m) wyrażenia zgody na zawarcie kolejnych umów najmu oraz na odstąpienie od 

przetargowego trybu zawarcia umów, 
n) określenia stawki za 1 km przebiegu pojazdu. 

3. Interpelacje i zapytania radnych. 
4. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Omówienie sprawozdania z wykonania art. 30a ustawy Karta Nauczyciela. 
7. Wolne wnioski i informacje. 
8. Przyjęcie protokołu LIII sesji Rady Gminy Skąpe. 
9. Zamknięcie obrad. 
 
Ad. 2 Podjęcie uchwal w sprawie 
Przewodniczący Mariusz Kuźmicz poinformował, że uchwały uzyskały pozytywne opinie 
stałych komisji Rady Gminy Skąpe.  
a) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie udzielanie 

pomocy finansowej na rzecz Województwa Lubuskiego. W wyniku głosowania uchwała 
Nr LIV/458/2023 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 

b) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie 
przystąpienia Gminy Skąpe do realizacji programu "Korpus Wsparcia Seniorów" na rok 
2023. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/459/2023 została podjęta jednogłośnie 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

c) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie gminnego 
programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 
narkomanii na lata 2023-2025. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/460/2023 została 
podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

d) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały w 
sprawie ustanowienia wieloletniego programu osłonowego w zakresie dożywiania, 
posiłek w szkole i w domu na lata 2019-2023. W wyniku głosowania uchwała Nr 
LIV/461/2023 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
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e) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie 
podwyższenia kryterium dochodowego oraz określenia zasad zwrotu wydatków w 
zakresie dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów 
żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem posiłek w szkole i w 
domu na lata 2019-2023. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/462/2023 została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

f) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyboru 
metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia 
stawki tej opłaty na terenie Gminy Skąpe. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/463/2023 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

g) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu pomieszczenia użytkowego w trybie 
bezprzetargowym na czas nieoznaczony. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/464/2023 
została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

h) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie umów najmu na pomieszczenie garażowe w trybie bezprzetargowym 
na czas nieokreślony. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/465/2023 została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

i) Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały w sprawie planu 
pracy Komisji Rewizyjnej. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/466/2023 została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

j) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl omówiła zaproponowane zmiany do projektu uchwały 
o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2023 rok.  
Zwiększono dochody i wydatki z funduszu pomocy do kwoty 5 000 zł z przeznaczeniem 
na zapewnienie posiłku dla dzieci i młodzieży oraz 3 060 zł na jednorazowe świadczenie 
300 zł do obywateli Ukrainy przebywających na terytorium Polski w związku z konfliktem 
zbrojnym.  
Przeznacza się: 
- 112 tys. zł  na przebudowę drogi powiatowej numer 1223F w zakresie budowy ścieżki 
turystycznej w miejscowości Niesulice. Gmina zamierza aplikować o środki z 
Województwa Lubuskiego na realizację działań sprzyjających rozwojowi infrastruktury 
turystycznej w ramach programu Lubuska Baza Turystyczna. Możliwe dofinansowanie to 
jest 50% kosztów kwalifikowalnych. Wydatki te stanowią potencjalne wkład własny w 
przypadku pozyskania tego dofinansowania.  
- 100 tys. zł na budowę boiska wielofunkcyjnego w miejscowości Ołobok. Gmina zamierza 
aplikować o środki z Województwa Lubuskiego na realizację działań sprzyjających 
rozwojowi regionalnej infrastruktury sportowej w ramach programu Lubuska Baza 
Sportowa. Możliwe dofinansowanie 50% kosztów kwalifikowalnych i wydatki te również 
będą stanowić potencjalny wkład własny w przypadku pozyskania tego dofinansowania.  
Zwiększono planowane dochody z odszkodowań o 12 tys. zł oraz zwiększono planowane 
przychody z tytułu nadwyżki budżetu jednostki samorządu terytorialnego z lat ubiegłych 
pomniejszonej o przychody z tytułu niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku 
bieżącym budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych, 
związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu, określonymi w odrębnych 
ustawach w wysokości 200 tys. zł i odpowiednio oczywiście została zaktualizowana część 
normatywna i załączniki 
Wójt Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że w wypowiedzi pani Skarbnik, pojawiły 
się dwie rzeczy nieznane radnym z Komisji. W poniedziałek po Komisji dotarło do nas 
pismo, które przedstawiało możliwości pozyskania dofinansowania z Województwa 
Lubuskiego w wysokości 50% w kwocie nie wyższej niż 100 tys. zł w obszarze turystyka 
i sport. Przeprowadziliśmy burzę mózgów czy podejmiemy jakiekolwiek działania,  żeby 
skorzystać z możliwości ubiegania się o dofinansowanie, czy sobie odpuścimy, bo mamy 
wiele innych zadań do wykonania albo nie jesteśmy na to dokumentacyjnie przygotowani.  
Doszliśmy do wniosku, że dobrze by było skorzystać i złożyć wnioski, bo nawet 
w przypadku pozytywnego załatwienia, nie wiemy czy jakieś okoliczności zdecydują, że 
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nie będziemy chcieli z tego skorzystać. Oferta jest interesująca i dość istotna dla 
określonych grup mieszkańców. Zderzyliśmy się z problemem, z zagrożeniami, jakie się 
pojawiły w sytuacji zlokalizowania w miejscowości Niesulice gastronomicznych 
działalności gospodarczych. Nie dość, że droga przez właściwie całe wakacje była 
pozastawiana samochodami, to jeszcze wielu pieszych między tymi  samochodami się 
poruszało  o każdej porze. To byłoby pierwsze z miejsc w naszej gminie, potencjalnie 
stwarzających zagrożenie w komunikacji czy w ruchu drogowym. W związku z tym 
podjęliśmy decyzję o złożeniu wniosku. Na całe województwo jest do rozdysponowania 
kwota 800 tys. zł czyli na 8 wniosków. Fajnym elementem komponującym będzie  
połączenie tej inwestycji poprzez chodnik przy naszym parkingu z ciągiem pieszo 
jezdnym pomiędzy drogą powiatową a naszą ścieżką pieszo-rowerową. To miejsce -
dotychczas droga szutrowa zamienimy w piękną aleję z kostki. Będzie niewątpliwie 
i ładniej i bezpieczniej, a w szczególności nie będzie kałuż, które były utrapieniem po 
deszczach.  Komplementarnie ta ścieżka z chodnikiem będą tworzyć piękny ciąg 
spacerowo-turystyczno-wypoczynkowy w miejscowości Niesulice. Ponieważ termin 
złożenia wniosku jest do 17 lutego, postanowił wprowadzić temat na tę sesję. Drugi 
wniosek związany jest z działalnością sportową. Przy okazji budowy boiska w Pałcku 
dedykowanego najmłodszym mieszkańcom, Wójt już zapowiadał, że  pewnie otworzy to 
potrzebę tworzenia takich miejsc w innych miejscowościach, gdzie takiej alternatywy 
spędzania czasu wolnego przez dzieci nie ma. Rada Sołecka Ołoboku podjęła dwie 
inicjatywy lokowania funduszu sołeckiego: w obszarze sportowym i w obszarze 
związanym z kulturą. A dokładnie chodzi o przebudowę świetlicy czy klubu wiejskiego 
w Ołoboku i budowę boiska wielofunkcyjnego. Na spotkaniu w miejscowości Ołobok Wójt 
wyczuł, że te dwie oczekiwane i pożądane inicjatywy, będą się konsumowały w zależności 
od stworzenia możliwości pozyskania dofinansowania. Czyli nie tyle ludzie zdecydują, że 
idziemy w to albo idziemy w tamto, tylko przy zaangażowaniu pieniędzy zewnętrznych 
tam, gdzie się pojawi możliwość skorzystania z dofinansowania, to ta inicjatywa może być 
wdrożona. I na kanwie tego, po konsultacji z sołtysem Ołoboku  i przekazaniem całego 
funduszu sołeckiego w wysokości 30 tys. zł, który zasili wkład własny i przy 100 tys. zł 
pozyskanych z dofinansowania z Województwa Lubuskiego,  wkładem z budżetu gminy 
będzie kwota 70 tys. zł. W takiej konfiguracji zdecydowaliśmy się na to przedsięwzięcie. 
Kwestia dokumentacji projektowej też spoczywa na barkach sołectwa.   
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad poprawkami do projektu uchwały. 
W wyniku głosowania potrawki zostały przyjęte jednogłośnie.  
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 
w sprawie uchwały budżetowej gminy Skąpe na 2023 rok.  
W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/467/2023 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  
Wójt - Zbigniew Woch zabierając głos podkreślił, że wszelkie jego zapowiedzi, że są 
czasy, kiedy przychodzi nam się lekko spinać i oglądać złotówkę w lewo i w prawo, 
odnoszą się do dochodów i wydatków bieżących. Tu mówimy o zadaniach 
inwestycyjnych. Otwartość kredytowania tych zadań nie tylko wynika z przepisów 
i możemy sobie na to pozwolić, ale także z naszych możliwości.   

k) Skarbnik - Brygida Sewohl poprosiła o przyjęcie poprawek w załączniku nr 1 do projektu 
uchwały wynikających z przegłosowanych przed chwilą zmian w budżecie.  
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad poprawkami do projektu uchwały. 
W wyniku głosowania potrawki zostały przyjęte jednogłośnie.  
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały o zmianie uchwały 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2023-
2029. W wyniku głosowania uchwała Nr LIV/468/2023 została podjęta jednogłośnie 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

l) Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały w sprawie  przyjęcia do realizacji 
zadania publicznego polegającego na przebudowie drogi powiatowej numer 1223F 
w zakresie budowy ścieżki turystycznej w miejscowości Niesulice omówiony został przy 
okazji uchwały zmieniającej budżet, dlatego zarządził głosowanie.  W wyniku głosowania 
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uchwała Nr LIV/469/2023 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 
Sekretarz Gminy - Alicja Hoppen – Anyszko dodała, że wczoraj na sesji Rady Powiatu 
przyjęta została uchwała o przekazaniu Gminie Skąpe właśnie tego zadania. 
Zadziałaliśmy dwutorowo i Gmina Skąpe dzięki uchwale powiatu i naszego samorządu 
będzie mogła mieć prawa do dysponowania nieruchomością, które jest niezbędne, żeby 
w ogóle aplikować w tym konkursie.  

m) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie kolejnych umów najmu oraz na odstąpienie od przetargowego trybu 
zawarcia umów. Wyjaśniła, że z końcem lutego kończą się umowy ze szpitalem w Ciborzu 
i z klubem Medyk Cibórz na dzierżawę naszego boiska sportowego w miejscowości 
Cibórz.  Żeby rozpocząć procedurę, czyli podać wykaz do publicznej wiadomości,  
przyspieszyliśmy troszeczkę podjęcie tych uchwał.  
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały. W wyniku 
głosowania uchwała Nr LIV/470/2023 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 

n) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie określenia 
stawki z jeden kilometr przebiegu pojazdu. To są stawki które zwracamy rodzicom 
dowożącym dzieci niepełnosprawne do szkół. Uchwała w tej sprawie podejmowana  była 
bodajże pod koniec roku, ale zmieniło się rozporządzenie i aby móc naliczać zwroty  
według nowych stawek, konieczne jest podjęcie nowej.  
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad projektem uchwały. W wyniku 
głosowania uchwała Nr LIV/471/2023 została podjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 

 
Ad. 3 Interpelacje i zapytania radnych  

Radny - Andrzej Kałużny złożył interpelację w sprawie ustanowienia znaku zakazu 
parkowania na parkingu w Ołoboku przy przedszkolu przy ulicy Wojciechowskiego. Zapytał 
też, na jakim etapie jest plan realizacji budowy ścieżki spowalniającej, która była zaplanowana 
dla samochodów ciężarowych.  

Wójt - Zbigniew Woch poinformował, że interpelacja zostanie przekazana do powiatu, 
a jeśli chodzi o odpowiedź na zapytanie pana Andrzeja Kałużnego, to za chwilę odpowie na 
nie pani Alicja Hoppen-Anyszko. 
 
Ad. 5 Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym 

Wójt - Zbigniew Woch odniósł się do dwóch pierwszych działań wskazanych 
w przedłożonym radnym sprawozdaniu.  
1. W przypadku Międzylesia mowa o połączeniu kawałkiem chodnika dwóch inwestycji 

powiatowo-gminnej i gminnej. Powstała luka pomiędzy chodnikami około pięćdziesięciu 
metrów i logika, a przede wszystkim bezpieczeństwo podpowiadają, że trzeba te dwa 
chodniki wzdłuż drogi powiatowej ze sobą połączyć.  

Radny Karol Dauksza opuścił posiedzenie o godz. 9.05. 
2. W przypadku Ciborza to są dodatkowe zjazdy przy dużej inwestycji drogowej. Inwestycja 

w Ciborzu załatwi problem związany z drogami na następne 50 albo 100 lat, bo w ramach 
tej inwestycji w zasadzie wykonujemy wszystko. Będą tam jeszcze dodatkowe rzeczy do 
wykonania m.in. dość długi zjazd do dwóch bloków. Takie zagadnienia pojawią się przed 
radnymi  i Wójt będzie oczekiwał zgody na ich wykonanie. Podobna sytuacja pewnie za 
jakiś czas się pojawi w miejscowości Ołobok.  
Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, aby Wójt zaakcentował, że na inwestycję 
drogowe w Ciborzu w tamtym roku z funduszu sołeckiego przeznaczono kwotę 30 tys. zł, 
a w tym roku 40 tys. zł. To jest spora kwota, bo prawie cały fundusz sołecki został na te 
zjazdy przeznaczony.   
Wójt - Zbigniew Woch stwierdził, że tę informację radni mają w sprawozdaniu. 
Dopowiedział, że ma głęboki szacunek do większości sołectw w zakresie wydatkowania 
środków z funduszu sołeckiego. Chociażby Skąpe w tej chwili przeznaczyło wszystkie 
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środki na wyczyszczenie swoich stawów, Darnawa na ogrodzenie placu w miejscowości.  
W związku z tym, o tej mądrości sołectw i sposobu wydatkowania pieniędzy sołeckich 
rzeczywiście wypada zawsze przypominać, aczkolwiek nie chciałby, żeby to zabrzmiało 
jak jakaś konfrontacja. To są pieniądze publiczne, wszystkich mieszkańców,  oddane dla 
uruchomienia aktywności na dole, do dyspozycji mieszkańców i rzeczywiście każdą 
okazję trzeba wykorzystywać, żeby nasze sołectwa za takie, a nie inne decyzje chwalić. 
Wracając do działań międzysesyjnych Wójt wspomniał, że dzisiaj nastąpi przekazanie 
placu budowy na ścieżkę w Niesulicach i z tego co wie, to wykonawca ma poważne plany 
wejść z największą mocą w zasadzie od dnia jutrzejszego na tę inwestycję. Wydaje się, 
że zważywszy na specyfikę tego miejsca, istnieje szansa jej zrealizowania przed głębokim 
sezonem letnim, czyli przed powiedzmy czerwcem albo przynajmniej na początku 
miesiąca czerwca.   

3. Postępowanie przetargowe na zakup sprzętu i urządzeń do urzędu gminy - niestety nie 
udało się zamknąć tego postępowania zważywszy na to, że kwoty były ponad te, jakie 
mieliśmy zabezpieczone w budżecie. Najpóźniej 27 stycznia ogłosimy kolejne 
postępowanie przetargowe, miejmy nadzieję skuteczne. Czekamy na to wszyscy. 
W urzędzie część urzędników rzeczywiście pracuje na sprzętach daleko odbiegających 
od potrzeb, płynnej możliwości pracy. Będą także sprzęty niezbędne do lepszej obsługi 
czy lepszej usługi dla naszych mieszkańców, klientów. Wyposażenie w ten sprzęt 
podniesie jakość  naszych usług.  

4. Ogłosiliśmy przetarg na budowę stacji uzdatniania wody w Kalinowie z przesyłem tejże 
wody do miejscowości Niesulice. Wójt często o tym powtarza, bo to jest ważne 
przedsięwzięcie nie tylko dla miejscowości Kalinowo, nie tylko dla miejscowości Niesulice, 
ale także dla miejscowości Ołobok, Łąkie.  Daje bezpieczeństwo w obszarze zapewnienia 
wody, ale też otwiera możliwości inwestowania w tamtej części gminy. Potencjalni 
wykonawcy dopytują, co nie jest bez znaczenia. Liczymy na to, że ofert będzie 
przynajmniej kilka i trzymamy kciuki, żeby się zmieściły w budżecie, jaki mamy na to 
przedsięwzięcie jt. ok. 4,3 ml zł. Byłoby kłopotem, gdyby się okazało, że do tej inwestycji 
trzeba byłoby dołożyć kolejne pieniądze.  

5. Polski Ład dla zabytków - do dnia wczorajszego potencjalni zainteresowani składali 
wnioski do gminy. O dofinansowanie mogą się ubiegać nie tylko samorządy, ale także 
inne podmioty. Z tym, że te inne podmioty mogą się ubiegać o dofinansowanie przez 
samorządy. W związku z tym do wczoraj czekaliśmy na złożenie oficjalnych wniosków od 
podmiotów zainteresowanych.. Te podmioty to księża proboszczowie z naszej gminy, z 
którymi spotkaliśmy się wcześniej, zarządzający zabytkowymi kościołami. Trzy wnioski 
wpłynęły, w tym wniosek na roboty budowlane na wieży, na dachu wieży kościoła 
Zwiastowania Najświętszej Marii Panny w Pałcku - kwota ponad 305 tys. zł. Samorząd 
gminny jest zobowiązany do zabezpieczenia wkładu w wysokości dwóch procent. Ten 
wkład to jest kwota 6105 zł i on był dzisiaj przedmiotem zmiany w uchwale budżetowej. 
Kolejny to jest kościół w Rokitnicy pod wezwaniem Świętej Jadwigi - kwota mniejsza, na 
poziomie ponad 191 tys. zł, wkład własny ok. 4 tys. zł. Trzecim kościołem – 
wydyskutowanym jest remont naszego Kościoła w Radoszynie i tam jest kwota znacznie 
większa, bo na poziomie prawie 670 tys. zł i 2 % wkład własny ok. 14 tys. zł. Termin 
składania wniosków z końca stycznia został wydłużony do siedemnastego marca. 
Wniosek na dofinansowanie przełożenia dachu czy remont dachu na kościele 
w Radoszynie ksiądz Wilk złoży do powiatu, bo ten jak inne samorządy także może złożyć 
wniosek na remont 10 zabytków. Powiat stworzył takie możliwości wszystkim podmiotom 
zainteresowanym skorzystaniem z dofinansowania. Powiat to jest sześć gmin 
i kilkadziesiąt kościołów i innych zabytków: kamienic, wspólnot. Istnieje pewna obawa, 
ale mamy nadzieję, że jedną z tych dziesięciu inwestycji jakie ostatecznie pojawią się we 
wniosku, czy mogą się pojawić we wniosku, będzie kościół w Radoszynie.   
Sekretarz Gminy Alicja Hoppen – Anyszko odnosząc się do tematu  parkowania 

samochodów w Ołoboku stwierdziła, że wielokrotnie już ten temat podnosiła. Niestety nie 
zdobyło to przychylności zarządcy drogi, czyli naczelnika wydziału dróg w Starostwie. Dzięki 
tej interpelacji będzie dalej ten temat poruszała, ponieważ też zwróciła uwagę na to, że 
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parkowanie tam dużych tirów powoduje, że nie ma już w ogóle miejsca na parkingu i nie 
można zostawić tam samochodu. A chodzi głównie o rodziców dzieci z przedszkola i zerówki.  
Z kolei w kwestii wyniesionych przejść dla pieszych na drogach powiatowych wyjaśniła, że nie 
było jeszcze naboru a te wyniesione przejścia są zaplanowane w paru miejscach między 
innymi właśnie przy sklepie Dino w Ołoboku. Jeżeli nie będzie naboru to w maju planowane 
jest prawdopodobnie wykonanie ze środków własnych, bo jest to zadanie poniżej progu 
zamówień publicznych tj. 130 tys. zł.   
 
Ad. 4 Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie 

Przewodniczący Zarządu Osiedla w Ciborzu Mariusz Kuźmicz po konsultacji 
z mieszkańcami i z Radą Osiedla, poprosił Wójta i radnych o rozważne przywrócenia godzin 
funkcjonowania świetlicy w Ciborzu. Świetlica ma wieloletnie tradycje. Koszty jej 
funkcjonowania to pół etatu miesięcznie najniższej krajowej. Świetlica była czynna od 
poniedziałku do piątku oraz okazyjnie jak była potrzeba, bo były imprezy w sobotę lub 
w niedzielę. Świetlica mieści się w budynku szpitalnym, więc nie można przekazywać kluczy  
mieszkańcom czy kołu gospodyń wiejskich, zawsze musi być pracownik. Ten budynek 
ogrzewany jest przez szpital, a gmina płaci dzierżawę, tak  więc  koszty ogrzewania i tak 
trzeba pokrywać. Dwa dni temu dostał z policji pismo, że budynek klubu został objęty 
szczególnym nadzorem ze względu na spożywanie alkoholu i zaśmiecanie zlokalizowanego 
tam  placu zabaw. Koło tego budynku jest wiata gminna i tam się młodzież teraz gromadzi.  

Wójt Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że od końca ubiegłego roku, tj. od 
momentu, kiedy przyjmowaliśmy uchwałę budżetową, podkreśla, że na wydatkach i na 
dochodach bieżących mamy deficyt ponad dwóch milionów złotych co oznacza, że jeśli nic 
się nie zmieni w budżecie, czyli nie pojawią się jakieś dodatkowe pieniądze z budżetu 
państwa, dodatkowe pieniądze związane z dobrze sprzedanym obiektem, to istnieje realnie 
zagrożenie, że będziemy mieli problemy finansowe na wywiązanie się z zobowiązań 
wynikających z prowadzenia szkół, z prowadzenia bibliotek, z prowadzenia przedszkoli,  z 
prowadzenia urzędu, OPS-u  i wszystkich innych rzeczy związanych z utrzymaniem dróg, 
cmentarzy itd.  
W styczniu czy nawet pod koniec roku, w związku z tym, że dochodziły do nas sygnały od 
sołtysów, od świetlicowych, że zapotrzebowanie na tę usługę jest minimalne, a są 
miejscowości gdzie tego zapotrzebowania w ogóle nie ma i nawet co niektórzy sołtysi 
dopominali się, żeby te świetlice ewentualnie zamknąć, zapadła wstępna decyzja, że 
w miesiącu styczniu świetlice zamkniemy.  
Radny Andrzej Stańczak opuścił posiedzenie o godz. 9.30. 
Nie jest sztuką pozbywać się czegoś, co jest ważne, co jest istotne, tylko być może zacząć od 
tego, co jest mniej istotne.  W ferie świetlice będą funkcjonowały w pakiecie pełnym, czyli tak 
jak było do końca 2022 r. Na prośbę pana sołtysa z Ciborza Wójt zrobił odstępstwo 
i zachowaliśmy te dni, w których na świetlicy w Ciborzu są zajęcia zewnętrzne prowadzone 
przez podmioty z zewnątrz. Zarzucenie takiej aktywności poprzez wstrzymanie możliwości 
funkcjonowania tych zajęć, mogłoby spowodować, że ta aktywność mogłaby upaść. Decyzję 
o tym co będzie po feriach Wójt podejmie w połowie ferii i mówi to od miesiąca i od miesiąca 
jest bombardowany, że ma ją podjąć dzisiaj.  Oczywiście każdy ma prawo postępować tak jak 
uważa za stosowne. Rzeczywiście powiedział, że gdyby Rada Gminy powiedziała mu na 
początku stycznia, że 100 tys. zł to nie są pieniądze warte, że gmina przeżyje i niech świetlice 
dalej funkcjonują w pełnym wymiarze, to może tak by się stało. Ale w tym kontekście mówił 
o uruchomieniu głosu rady, a nie w kontekście, żeby radni nagabywali go, żeby przedłużył 
funkcjonowanie świetlicy w Ciborzu. Nie o to chodzi. Chodzi o to, że wspólnie powinniśmy 
dawać sygnał i wspólnie powinniśmy mieć świadomość, bo tak się buduje też wspólnotę. Nie 
buduje się wspólnoty, tylko przez dawanie. Czasami się przychodzi i mówi: słuchajcie, nie 
możemy spełnić waszych wszystkich życzeń, marzeń i oczekiwań, bo nie stać nas będzie na 
to, czy na tamto. To jest budowanie wspólnoty. To jest włączanie ludzi. Ludzie powinni 
identyfikować się nie tylko z prezentami, ale z takim zwyczajnym, przyziemnym życiem. I to 
nie chodzi o to, że wójt się zawziął, że chce pozamykać świetlice. Nie podjął jeszcze decyzji. 
Mówił, że musimy poczekać, aż rozstrzygną się przetargi, bo wtedy będziemy wiedzieli na 
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czym stoimy. Poza Ciborzem Wójt tak dokładnie nie wie, jak funkcjonują świetlice w innych 
miejscowościach. Wie tyle ile dowie się od urzędniczki, albo od mieszkańców. Cibórz jeśli 
chodzi o świetlicę, to jest w komfortowej sytuacji. Kwestia oszczędności na świetlicach, może 
i nie ma jakiegoś kapitalnego znaczenia, że może ocalić albo będzie przyczynkiem do 
katastrofy gminy, bo nie będzie tak. Chodzi o poczucie, że wchodzimy w trudny czas i to nie 
tylko nasz samorząd, ale każdy. Chodzi o sygnał, że musimy patrzeć na te pieniądze nieco 
inaczej, niż patrzyliśmy wcześniej. Ma świadomość potrzeby stwarzania możliwości 
spędzania aktywnie czasu wolnego, szczególnie przez dzieci. Zupełnie inaczej patrzy na 
zajęcia przygotowane, gdzie przychodzą dzieci, bo chcą przyjść i zawsze przychodzą i się 
aktywizują, a nieco inaczej patrzy, na świetlicę do której tylko przyjdzie, przejdzie i pójdzie. To 
też jest ważne. Chodzi o pewną atmosferę. Tak jak powiedział, decyzję będzie podejmował 
i deklaruje włączenie w ten proces radnych. To nie chodzi o świetlicę w Ciborzu, bo ta jest w 
najlepszej sytuacji ze wszystkich świetlic jeśli mielibyśmy patrzeć na aspekt finansowy. Tam 
korzystamy z obiektu szpitalnego, za co podziękował panu dyrektorowi, i bez względu na to, 
czy ta świetlica będzie czynna dwa dni czy pięć dni to my i tak ponosimy koszty utrzymania. 
Zamknięcie świetlic, to nie tylko koszt tych, którzy tam pracują, ale niestety co jest troszeczkę 
bardziej bolesne szczególnie tam, gdzie jest gaz, koszty eksploatacji. Przy okazji  Wójt 
podziękował wszystkim tym, którzy te świetlice prowadzą, bo to nie są duże pieniądze, a praca 
z dziećmi nie jest łatwa, szczególnie w czasie wolnym, gdzie dzieci mają potrzebę wyhasania 
się i popsocenia.   
 Przewodniczący Zarządu Osiedla w Ciborzu Mariusz Kuźmicz stwierdził, że zdanie 
Wójta zna, ale chciałby poznać zdanie radnych i nic więcej.  

Radna Ewa Kasprzak jest zdania, że sprawiedliwie to nie znaczy jednakowo i do 
każdej świetlicy powinniśmy podejść indywidualnie. Oddała honor i cześć panu sołtysowi, bo 
on zabiega najbardziej o czynność swojej świetlicy, ale z drugiej strony ferie to transparentny 
czas, kiedy będziemy widzieli jak świetlice działają. Czy rzeczywiście te dzieci będą 
przychodziły, czy coś będzie się w świetlicach działo. Jeżeli nie będą przychodziły to z czystym 
sumieniem rzeczywiście można je zamknąć, bo świetlica dla samej świetlicy to jest w ogóle 
bez sensu, z drugiej strony skoro zamykamy te świetlice, to dlaczego budujemy nowe? Dla 
kogo? Na zebrania wiejskie przychodzi pięć - siedem osób.  Rozmawiała wczoraj z częścią 
mieszkańców Międzylesia. Były plany budowania świetlicy, ale tych mieszkańców jest coraz 
mniej a budowa takiego budynku i jego utrzymanie jest naprawdę kosztowne. Być może 
Międzylesie powinno powrócić do korzystania z budynku szkoły. Odnośnie Ciborza to 
naprawdę jest tam bardzo dużo dzieci i bardzo dużo ludzi. Radna sama jako dziecko z 
rozrzewnieniem pamiętam ferie, zajęcia, kiedy chodziło się do kina, kiedy chodziło się na 
sanki. Właśnie w czasie ferii to nawet rodzice wysyłali dzieci obowiązkowo na te zajęcia. 
Radna proponuje wrócić do tematu po feriach, bo wtedy będziemy wiedzieli jak wszystkie 
świetlice funkcjonowały właśnie w czasie ferii.  

Radny Damian Baranowski zwrócił uwagę, że mówi się tylko o dzieciach, a w Ołoboku 
90% chodzących do świetlicy to osoby dorosłe i Ołobok przekierował całe działania bardziej 
na dorosłych właśnie. Dlatego ferie nie będą w Ołoboku wyznacznikiem, bo na świetlicę cały 
czas chodzą osoby dorosłe, a dzieciaki siedzą przed komputerami albo chodzą na boisko grać 
w piłkę.  

Sekretarz Gminy Alicja Hoppen – Anyszko również zwróciła na to uwagę. Cały czas 
uzależniamy otwarcie świetlicy od dzieci. W Ciborzu Pan Przewodniczący argumentuje,   że 
świetlica miałaby być czynna, żeby zagospodarować czas tym osobom, które stanowią 
zagrożenie dla obiektu, bo się kręcą pod świetlicą. Sekretarz ma ogromne wątpliwości, czy 
osoby te przyjdą do świetlicy jeśli będzie ona czynna. Jeżeli mamy pod tym kątem otwierać 
świetlicę, to w ogóle nie ma to żadnego znaczenia. Uważa, że działalność świetlic powinniśmy 
kierować do wszystkich mieszkańców. Dzieci generalnie tak naprawdę najmniej są 
zainteresowane jakimikolwiek zajęciami. Nie możemy cofać się do czasów naszej młodości, 
bo czasy się zmieniły diametralnie i tak naprawdę dziecko, które przychodzi na świetlicę, ma 
oczekiwanie, że pogra ewentualnie w jakiegoś xboxa czy Nintendo ewentualnie.  Dzieci mają 
teraz mnóstwo rzeczy do dyspozycji, a rodzice często wyprzedzają nawet ich potrzeby w 
zapewnianiu im spędzenia wolnego czasu. Także one chętnie w ogóle nigdzie nie pójdą, tylko 
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posiedzą sobie w domu i pograją. Tak jak powiedział pan Damian, a właściwie pan Andrzej 
był jakby takim pierwszym inicjatorem, musimy aktywizować za wszelką cenę środowisko 
emerytów i rencistów, ludzi dorosłych, którzy naprawdę mają potrzeby spotykania się. To jest 
temat do zdiagnozowania i kierujmy te nasze świetlice właśnie do tych grup społecznych, 
które faktycznie siedzą same. Starsi często nie potrafią skorzystać z internetu i dla nich te 
kontakty międzyludzkie, te spotkania między sobą, poukładanie razem puzzli, czy pójście na 
kijki czy jakiekolwiek inne formy spędzenia wolnego czasu, którego mają w nadmiarze, to jest 
istotne i po to otwarcie świetlic faktycznie miałoby sens. Ale dla nich nie potrzeba, żeby była 
ona codziennie otwarta.  Wczoraj w Ołoboku z inicjatywy radnego Andrzeja Kałużnego odbyło 
się spotkanie, na które zaproszeni byli przyszli liderzy, którzy pociągnęliby innych za sobą. 
Okazuje się, że jest zapotrzebowanie wśród ludzi starszych, tylko musimy po prostu stworzyć 
im możliwości wyjścia z domu i zaproponować jakąś ofertę. Oczywiście jak uda się pozyskać 
pieniądze na ten cel, można realizować fajne projekty, można robić wymiany między 
sołectwami i do tego nie jest codziennie potrzebna świetlica. Od lat sołtysi nam sygnalizują 
lub osoby prowadzące, że dzieci albo nie ma, albo jest ich bardzo mało.  

Przewodniczący Zarządu Osiedla Cibórz Mariusz Kuźmicz wyjaśnił, że on to wszystko 
rozumie, ale nie może dać kluczy emerytom, żeby sobie poszli do świetlicy. Od początku 
mówi, że jest to budynek szpitalny, musi być opiekun, a otwarcie musi być wcześniej 
uzgodnione, bo  opiekunowie pracują zawodowo.  

Sekretarz Gminy Alicja Hoppen – Anyszko wyjaśniała, że wcale nie zmierza do tego, 
że oni mają sobie sami otwierać. Tylko mówi, że wystarczy jak seniorzy będą się spotykać 
dwa razy w tygodniu. Będą wiedzieli kiedy świetlica jest otwarta, to przyjdą.  

Przewodniczący Zarządu Osiedla Cibórz Mariusz Kuźmicz nie miał wiedzy o takim 
spotkaniu w Ołoboku. W Ciborzu zagadnienie jest diagnozowane. Na projekty mają swoje 
pieniądze, są projekty z Urzędu Marszałkowskiego, a w tym roku będzie dwanaście tysięcy 
na aktywizowanie seniorów. Cibórz musi mieć gdzie się spotykać.  Dlatego chciał poznać 
zdanie radnych.  Na razie nie ma informacji ze strony gminy odnośnie przyszłego 
funkcjonowania świetlicy i tylko tyle chciał zaznaczyć.  

Wójt Zbigniew Woch podkreślił, że zaproponował pani Cieplickiej w styczniu 
podpisanie umowy ze świetlicą w Ciborzu do końca ferii, czyli do połowy lutego. Póki co nie 
podjął żadnej decyzji o tym, jak mają funkcjonować świetlice po feriach. Nie podjął decyzji, 
żeby likwidować jakiekolwiek aktywności, kogokolwiek w naszych świetlicach. Wójt cieszy się, 
że samorząd został włączony w dyskusję, bo dzięki temu mamy poczucie, że tworzymy jakąś 
wspólnotę i głos każdego z tych naszych lokalnych społeczności niekoniecznie zawsze będzie 
w tej części, która zwycięży. Dzisiaj nie ma powodów do rozdzierania szat.  
Radny Piotr Olszewski opuścił posiedzenie o godz. 9.50. 

Radny Andrzej Kałużny stwierdził, że na kanwie tej dyskusji zaczyna mieć wyrzuty 
sumienia. Intencją wielu osób, w tym również jego jest to, ażeby zaktywizować działalność 
społeczeństwa w naszej gminie, nie tylko ludzi starszych, ale również i tych młodszych, 
abyśmy mogli się spotykać, działać, żyć w grupie. Musimy sobie jasno powiedzieć, że świetlice 
nie są wykorzystywane tak jak powinny, a nakłady na to idą i podejmowane działania 
zmierzają w tym kierunku, żeby to naprawić. W trakcie dyskusji zasłaniamy się  dziećmi, bo to 
rusza i pewne argumenty odbija. Wg radnego jeżeli starsi nie pokażą, że można tak działać, 
to dzieci tego nie zrobią. Cokolwiek byśmy tam robili, to jedyną imprezą na świetlicy, na którą 
przyjdą dzieci, to będzie impreza choinkowa, na której będą paczki. Podyskutujmy o tym, jak 
maksymalnie zaktywizować mieszkańców i wykorzystywać te świetlice, wtedy też nie będzie 
dyskusji czy ona ma być otwarta, czy nie. Musi być dla kogo.  

Radna Ewa Kasprzak jest zdania, że świetlica nie powinna być czynna siedem dni w 
tygodniu, bo człowiek nie ma tyle wolnego czasu, żeby mógł sobie tam chodzić. Jeden dzień,  
dwa dni rzeczywiście wystarczą. Póki co nie zamykajmy już na amen tych świetlic, bo potem  
ponowne otwarcie jest naprawdę bardzo ciężkie.      

Wójt Zbigniew Woch jeszcze raz podkreślił, że nie ma żadnej decyzji na dzień 
dzisiejszy o zamykaniu świetlic. Do końca ferii świetlice funkcjonują w trybie, tak jak 
funkcjonowały. Koszty umów zleceń  to nie są kwoty, które mogłyby przewrócić budżet gminy. 
Wszystko będzie przedmiotem analizy, zastanowienia się i z miłą chęcią włączenia 



 

 

10 

 

wsłuchania się w inne głosy i potrzeby.  Wójt cieszy się z jednego powodu tej dzisiejszej 
dyskusji. Od jakiegoś czasu bardzo mocno kibicuje aktywności związanej 
z zagospodarowaniem dojrzałej części społeczności zarówno w wymiarze lokalnym czyli w 
Ciborzu, w Ołoboku, w Radoszynie, w Skąpem czy Niekarzynie ale także na poziomie całej 
gminy. Porozumienie międzygminne Łagów-Lubrza-Skąpe daje kolejną przestrzeń, kolejny 
poziom zaciekawienia tych wszystkich, którzy by się chcieli włączyć w coś innego, niż mają u 
siebie w miejscowości, bo to mógłby być wyjazd na jakąś olimpiadę sportową, muzyczną, 
przegląd zespołów śpiewaczych np. do Łagowa bo mają piękny amfiteatr czy do Lubrzy albo 
u nas na stadionie sportowym w Ciborzu. Można by zorganizować piękne zawody dla osób 
starszych z tych trzech gmin i to byłaby ta wisienka na torcie, która by była impulsem do tego, 
żeby na dole się aktywizować. W kontekście budowy świetlicy w Łąkiem Wójt zastanawia się 
czy obiekty, które budujemy, rzeczywiście wpiszą się w to wyczekiwanie ludzi, żeby mieć 
miejsce do aktywności. Niezmiernie dużo zależy od ludzi, jeśli są tacy, którzy chcą się w to 
włączyć, a wierzy, że w Łąkiem czy w każdym innym miejscu, gdzie takie miejsca będziemy 
tworzyć, tacy ludzie się znajdą.  Inicjatywa żeby zaktywizować mieszkańców niewątpliwie 
prowadzi do tego, że takie miejsca muszą być i gmina musi zrobić wszystko, żeby te miejsca 
wyposażyć właśnie w człowieka, żeby przyszedł, żeby przyjeżdżali ciekawi ludzie, 
instruktorzy, odbywały się ciekawe spotkania, być może pozyskując na ten cel fundusze 
zewnętrzne. Konkludując Wójt podkreślił, że nie ma sporu, nie ma dybania na kogokolwiek, 
nie ma podkładania nóg. Jest komunikat pod tytułem, że wchodzimy z budżetem 2023 w czas, 
kiedy powinniśmy się zacząć zastanawiać nad wydatkowanymi środkami.  

Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że też podchodzi emocjonalnie do sprawy. 
W samorządzie znikąd się nie znalazł. Sprawiła to właśnie jego działalność około świetlicowa  
w Ciborzu.  Podkreślił, że gdyby nie było świetlicy i jego w niej działalności, czy działalności 
radnej Uli czy innych, to w samorządzie by się oni nie znaleźli. Działają właśnie w tej sferze 
około świetlicowej w Eskulapie i dlatego odbierają to osobiście. W jego zachowaniu czy 
słowach nie ma żadnych złośliwości. Cały czas proszą o rozważenie możliwości dalszego 
funkcjonowania świetlicy.  
 
Ad. 6 Omówienie sprawozdania z wykonania artykułu 30a karta nauczyciela  

Inspektor  Anna Cieplicka omówiła sprawozdanie (w załączeniu). Poinformowała, że 
co roku takie sprawozdanie musi być przedłożone Regionalnej Izbie Obrachunkowej, 
związkom zawodowym jak również radzie.  

Wójt Zbigniew Woch gwoli wyjaśnienia dodał, że nadpłata, o  której wspomniała pani 
Ania to jest wypadkowa dodatkowych godzin do etatu. Przy osiemnastu godzinach 
w przypadku nauczyciela przy tablicy, wszystkie dodatkowe godziny wchodzą w nadgodziny 
i składają się sumarycznie na kwestie związane z dopłatami. W przypadku nauczycieli, którzy 
nie są nauczycielami przy tablicy, tylko na przykład na świetlicach, gdzie jest trzydzieści 
godzin,  czy w bibliotekach gdzie jest  dwadzieścia sześć godzin, wszystko co jest ponad to 
są to nadgodziny. Gdyby ci nauczyciele nie wzięli nadgodzin, to mogliby nie wykonać 
założenia średniej wysokości. Wtedy musielibyśmy dopłacić im, a te nadgodziny dać innym 
nauczycielom, którzy nie funkcjonują dzisiaj w szkole. Pensje nauczycieli nie wie czy 
kiedykolwiek tak odbiegały od minimalnego wynagrodzenia. Nauczyciel stażysta i kontraktowy 
ma pensję brutto 3400 zł. Dzisiaj to jest tyle ile najniższa krajowa i to jest wszystko co on ma.  
Jak ta oświata ma wyglądać? Wójt zastanawia się jak to będzie, kto będzie chciał uczyć w 
szkołach. To jest smutne to jest. Większości samorządów nie stać na to, żeby te płace 
zwiększyć jeszcze z puli samorządowej. My i tak dokładamy, bo subwencja nie zabezpiecza 
potrzeb związanych z kosztami wynagrodzeń. Jest głęboko przekonany, że w większości tylko 
pasja trzyma tych ludzi i nadzieja, że może się coś zmieni, bo nie znajduje innego powodu, 
dla którego dzisiaj nauczyciel w ogóle przychodzi do pracy poza właśnie pasją i głęboką 
nadzieją, że obudzi się w świecie gdzie jego praca będzie doceniana.  
 
Ad. 7 Wolne wnioski i informacje 

Sekretarz Gminy Alicja Hoppen - Anyszko ponowiła zaproszenie na finał Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy, czy to poprzez zasilenie puszek, ale też pomoc przy liczeniu 
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pieniędzy. W niedzielę o godzinie szesnastej tu w urzędzie będziemy liczyć pieniądze. Im 
więcej osób będzie pomagało, tym szybciej je policzymy.  
 
Ad. 8 Przyjęcie protokołu LIII sesji Rady Gminy Skąpe 

Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem 
protokołu LIII sesji. W wyniku głosowania protokół został przyjęty jednogłośnie. Protokół 
z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 9 Zamknięcie obrad  

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zamknął 
LIV sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 11.40.  

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz  
Protokolant sesji:  
Ilona Zalisz – inspektor 
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